
DETALJNIJE 

ULOGA SREDIŠNJICE. Podsjećamo, nije uloga sindikalnih središnjica boriti se za plaće i prava 
iz kolektivnih ugovora. O plaćama ne pregovara Matica, već pojedini reprezentativni 
sindikati iz sve tri središnjice.  

Središnjice se kroz tripartitni dijalog s poslodavcima i Vladom bave pitanjem javnih politika, 
primjerice: načinom borbe protiv rasta cijena i njihovim utjecajem na standard, ekonomskim 
i proračunskim politikama koje bitno utječu na opći položaj radnika i građana, pitanjem 
općeg položaja sindikata, efikasnosti zdravstva ili inspekcije rada, poreznim sustavom, 
poreznim utajama i crnim tržištem, financiranjem javnih službi, itd. Ta i slična pitanja imaju 
indirektan učinak na položaj radnika i njihove plaće. Bavljenje takvim pitanjima stvara okvir 
u kojem se pregovori o plaćama kreću. Često je okvir presudan i za rezultat pregovora.  

STRUČNOST I POLITIČKI SMISAO. Radi se o pitanjima za koja su potrebna određena 
specifična stručna znanja (osobito makroekonomska, ali i politološka, sociološka, pravna…), 
potrebno je iskustvo i politički smisao, sve to na vrlo visokoj razini, a zbog čega na tom planu 
čelnice Matice ne iskazuju interes pa su to teme o kojim uglavnom javno niti ne govore.  

Doduše, sindikalni čelnici u Matici veoma su zainteresirani za pitanja svojih sindikata; neki 
od njih su na tom uskom planu doista dobro upućeni.  

Međutim, svrha središnjice nije rješavati specifična pitanja pojedinih sindikata, već daleko 
šire područje.  

Sindikat znanosti, i njegovi predstavnici, ta znanja imaju u mjeri u kojoj mogu analizirati i 
artikulirati javne politike kvalitetno i kritički. Bivši i sadašnji glavni tajnik našeg Sindikata 
imaju studijska znanja iz makroekonomije, dok su iskustva i sklonosti našeg bivšeg glavnog 
tajnika veoma korisna za sve sindikate.  

ODBIJENA POMOĆ. Čim je izabrana nova predsjednica Matice, gospođa Šprem, i to na 
prijedlog dotadašnjeg predsjednika Matice, gospodina Ribića, mi smo se ponudili pomoći. 
Međutim, iako je Matica donijela zaključak da našu pomoć prihvaća, u stvarnosti to je 
zapravo odbijeno, bez obrazloženja i na naše zaprepaštenje. Ne možemo sa sigurnošću reći 
je li to zbog nesklonosti učenju nove predsjednice i njenih podupiratelja, ili zbog straha od 
materije za koju nisu obrazovane ili je postojao plan vlasti da se smanji utjecaj našeg 
Sindikata na sindikalnoj sceni. Moguće je sve troje.   

30 GODINA UNAZAD. Uglavnom, ishod svega ovoga je potpuni nestanak Matice iz javnog 
prostora u socijalnim i ekonomskim temama koje su prevažne ne samo za radnike, 
nastavnike, zdravstveno osoblje i druge javne službenike, već i za sve obične ljude i građane, 
a bogme i za narav i budućnost hrvatskog društva.  

Ovakav anti-ekspertni pristup zapravo vraća sindikate tamo gdje su bili prije 30 godina, kada 
su se sindikati međusobno svađali. Međutim, kroz to razdoblje sindikati su sazreli i uspjeli 
postati upućeniji od udruga poslodavaca, a u mnogim pitanjima i od Vlade. Bojimo se da više 
neće biti tako.    

 


